
Salezijanski konvikt v 
Pazinu. 

Našim čitateljem je znano, da so usta

novili istrski Slovenci in Hirati, ko je država 
ustanorila hrvaški gimnazij v Pazinu, dijaško 
podporno društvo. 

To društvo je nabiralo članarino in da

rove, s katerimi je podpiralo ubožnejše dijake 
in si pribranjevalo glavnico, ki so z njo na

meravali sezidati dijaški dom. Na ta način je 
nabralo društvo in razdelilo med dijake okro

glo 150.000 E, a poleg tega si nabralo tudi 
približno 100.000 E glavnice za dijaški dom. 
Pokojni Feretie je zapustil ustanovo za gim

nazij v Erku, ki znaša danes 140.000 kron. 
Sedanji škof Mahnič je razvidel, da bi težko 
uspeval gimnazij na Erku zaradi krajevnih 
razmer in najbrže ga je nagnilo to k temu, 
da je res sklenil {ustanoviti z dovoljenjem sv. 
stolice konvikt v Pazinu. Zaraditega se je po

godil z odborom dij. podpornega društva, da 
ustanove skupno konvikt, ki se ga {izroči v 
oskrbo in vodstvo Salezijancem. Škof Mahnič 
in odbor dij. podpor, društva sta sklenila s 
Salezijanci pogodbo. Pogodba je taka, iz katere 
je razvidno, da Salezijancem ni mnogo mar 
za odgojo slovenskohrvaškega dijaštva, pač pa 
jim je mar le zato, da jim bo konvikt donašal 

dobiček, kratko po trgovsko rečeno, Salezijanci 
so naredili dobro kupčijo. 

Eo je bila že sklenjena pogodba, se je 
spomnil odbor dij. podpor, društva, da potre

buje v to pooblastilo društvenega občnega zbora. 
Sklical je zaradi tega 23. septembra t. 1. dru

štveni občni zbor. Mi bi ne pisali o tem obč

nem zboru, ako bi ne poročala „Pučki Nepri

jatelj" in list, ki se v Trstu tiska, .Zarja", 
med Slovence neresnico. [Tako pa hočemo po

kazati narodu, da so klerikalci mojstri v laži, 
naj že stanujejo v Ljubljani, Gorici, Trstu ali 
v Istri. 

Odbor je čutil, da mu bo predla huda 
na občnem zboru, ker so izdali nekateri rodo

ljubi zadnje dni pred občnim zborom knjižico 
„Osvrt", v kateri so nepobitno dokazali, da bo 
imela izročitev konvikta Salezijancem za slo

venskohrvaški narod v Istri slabih posledic. 
Zaraditega je nabral odbor po onih, ki so kle

rikalnega mnenja in ki vidijo edino rešitev po 
'/3 prebivalcev slovanske Istre v italijanskih 
Salezijancih, tik pred občnim zborom novih 
članov, ki so se ali sami udeležili občnega 
zbora, ali pa so izročili nabiralcem pooblastila. 
Nabiralci so plačali letnino za te člane sami. 
Na ta način je nabral en sam duhovnik 1900 
pooblastil, a trije so jih imeli toliko, da so 
preglasovali ves občni zbor z vsemi drugimi 
pooblastili. Mi ne zamerimo novim članom, 
ker vemo, da oni niso vedeli pravega pomena 
občnemu zboru in niso vedeli, kaka nevarnost 
preti slovanskemu narodu v Istri ravno od 
Salezijancev. 

Opazilo se je, da so na občnem zboru 
pritrjevali novi člani dr. Janežiču, ko je do

kazal s pomočjo člankov iz „ Slovenca" to ne

varnost. Bila je nevarnost, da bodo priganjači 
presenečeni, kar jim je dalo povod, da so za

pustili svoja mesta, se pomešali med člane, 
in ko je kdo govoril proti Salezijancem, jih 
ščuvali proti govorniku, a če je kdo govoril 

za, jim pa žugali, naj kriče živijo, ker ta je 
njihov. 

Iz tega je razvidno, da so odločili o usodi 
slovenskegahrvaškega dijaštva na hrvaškem 
gimnaziju v Pazinu po večini oni gospodje, ki 
niso imeli, nimajo in ne bodo imeli svojih 
otrok, ali v nasprotnem slučaju nočejo in ne 
smejo priznati narodu, da so ti otroci kri njih 
krvi, zato tudi niso čutili skrbi, ki jo ima 
oče. preden zaupa svoj najdražji zaklad v od 
gojo človeku tuje narodnosti. 

.Pucki Neprijateh" trdi, da je bila 
mlajša inteligenca nasprotna vsaki ustanovitvi 
konvikta. To je prava klerikalna laž, in kdo 
pita naš narod z lažmi, ta se ne sme več ime

novati narodov prijatelj, ta je in ostane naro

dov neprijatelj, ker laž je bila, je in bo vedno 
zlo, hudobija in gorje zaradi tega greh pred 
Bogom in narodom. 

Mlajša inteligenca je bila za to, da [se 
ustanovi konvikt, a ne pod vodstvom italijan

skih Salezijancev, ampak pod vodstvom do

mače istrske slovenskohrvaške duhovščine. 
Škof Mahnič se izgovarja, da ni sposobne du

hovščine, in ker je temu pritrdila vsa navzoča 
duhovščina, moramo biti prepričani, da je to 
resnica, kar pa je res žalostno od mož, ki se 
hvalijo, da so akadamično izobraženi. 

Edini vzrok, ki so ga navedli za Salezi

jance, je bil ta, da je dijaštvo na pazinskem 
gimnaziju pokvarjeno. 

Župnik in deželni poslanec Eirac je tr

dil, da je med 12 dijaki 10 pokvarjenih, ako 
je slišal, da tudi iz osrednjega semenišča ne 
pridejo samo dobri, je umolknil tudi on s to 
svojo trditvijo. 

Mi ne trdimo, da ni v Istri pomanjkanja 
slovenskohrvaške duhovščine, a je pomanjka

nje tudi drugih slovenskohrvaških izobraženih 
mož, vendar v to ne moremo dolžiti hrvaškega 
gimnazija v Pazinu, ker obstoji še premalo 
časa, a je v Istri tudi premalo slovensko

hrvaških ljudskih šol in tiste, ki so, so pre

napolnjene, da ne morejo dajati pravega in 
dovoljnega dijaštva. Vzrok, da se zadnja leta 
ne posveča dijaštvo duhovskemu stanu, je iskati 
tudi v tem, da so se ravno pred kratkim go

dile v Istri razne Tomsičjade, Eomparjade in 
še druge take—jade, tako je duhovščina trpela 
mnogo na svojem ugledu. Ali bodo dijaki dru

gačni, ki bodo prišli iz Salezijanskega konvikta, 
je vprašanje časa. Mi vemo, da se tudi po 
konviktih dogodi rado kako Fridolinstvo in 
če se dogodi, tak tujezemski red prestavi po

hujševalca v tujo državo in niti sodnija mu ne 
more odmeriti zaslužene kazni. Dijaštvo ostane 
pohujšano, ker ena garjeva ovca okuži celo 
čredo, t. j . cel konvikt. 

List „Zarja" trdi, da je dr. Laginja uka

zal molčati vsem nasprotnikom Salezijancev. To 
je zopet prava klerikalna laž. Dr. Laginja je 
govoril šele potem, ko se je že izvršilo glaso

vanje in nato se je vršila šele podrobna raz

prava o pogodbi, pri kateri pa ni molčala 
mlajša inteligenca, akoravno ni mogel odbor 
nič premeniti na pogodbi, ker jo je že poprej 
sklenil s Salezijanci. 

Vendar pa [ni tudi dr. Laginja govoril 
tako, da bi mu ne bilo mogoče oporekati. Tr

dil je, da so bili v Eastvu 150 let italijanski 
jezuitje, a vendar ni na Eastavščini niti enega 
Italijana, povedal pa ni, ali so se pečati ti je

zuitje z odgojj mladine ali s čim drugim. Mi 
pa vemo, da je imel prosluli Krstic ravno v 
Liburniji največjo zaslombo. Ali ni bilo mo

goče to naposled bivanje italijanskih jezuitov ? 
Ali ni mogoče tudi to nasledek tega bivanja, 
da se izroči slovenskohrvaško dijaštvo v oskrbo 
in vodstvo redu, ki je nam nasprotne narod

nosti? Vemo pa toliko, da ne Italijani ne 
Nemci ne bi izročili svojega dijaštva slovan

skemu redu. 
Hudo je zaklinjal dr. Laginja, da mora 

vsak z mirno vestjo izročiti slovenskohrvaško 



dijaštvo v Pazinu italijanskim Salezijancem. 
Dr. Laginja in predsednik dij. podpor, društva 
sta trdila, da zadobita polno dobrot za slovan

sko ljudstvo in še posebe dovoljno število ljud

skih šol, samo da bo novi deželni red od de

želnega zbora potrjen in sankcioniran. Že je 
preteklo leto, kar so se izvršile deželnozborske 
volitve po novem redu, a kaj sta Slovanom 
pridobila? Mi ne vidimo in ne čujemo dru

gega kot to, da ne bo še šest let v Istri ob

činskih volitev samo zato, ker se boje Italijani, 
da bi padlo vodstvo nekaterih občin v slovan

ske roke. S tem sta dosegla, da se bodo vr

šile občinske volitve še šest let tudi v mate

rijski občini, kjer jih ni bilo že šest let. Mate

rijski župan bo z njima zadovoljen. Iz hvaležnosti 
bo gotovo priporočal „Pravo našo slogo", ako 
se dobi še kakšen Kratic, da jo bo izdajal. 
Najbrž jima taki možje ugajajo in zato sta za

dovoljna, da bodo odgojevali slovansko dija

štvo v Istri italijanski Salezijanci. 
In koliko ljudskih šol sta pridobila ? 

Nobene! 
CirilMetodova družba mora vzdrževati 

ravnotako kot prej slovanske ljudske šole, ako 
nečemo, da nam Lega nazionale ne pograbi 
slovanskih otrok vsaj v glavnih krajih. Iz tega 
je razvidno, da so nas Italijani ociganili ob 
sklepanju kompromisa zaradi deželnega reda in 
najbrže je nekaj takega tudi sedaj ob sklepa

nju pogodbe z italijanskimi Salezijanci. Naj 
dr. Laginja zaklinja kakor hoče, če ima on 
mirno vest, mi je nimamo in zaraditega bomo 
še kdaj govorili o tem. Mi smo že povedali, 
da vemo, da je pomanjkanje slovanske duhov

ščine v Istri, a tudi vemo, da je bolje, ako 
je v župniji en sam pravi narodni in pobožen 
duhoven, kot deset narodno indiferentnih, 
ki navadno pozabijo tudi dolžnosti svojega 
stanu. 

Dalje trdi list „Zarja" v Trstu, da je 
dr. Laginja zagovarjal v svojem govoru škofe. 
To je tudi prava klerikalna laž iu čudimo se, 
da je ni zavrnil dr. Laginja, zakaj ako bi dr. 
Laginja zagovarjal škofa Plapa in škofa Nagla, 
bi to pomenilo, da tudi dr. Laginja sovraži 
slovansko narodnost v Istri. Mi imamo toliko 
zaupanja in spoštovanja v dr. Laginjo, da bi 
mu ne podtikali tega. Dr. Laginja je zago

varjal končno škofa Mahniča in je edino po

vedal, da je bil edini izmed istrskih škofov, ki 
se je potegnil za slovansko liturgijo v Istri. 
Mi priznavamo radi škofu Mahniču to°zaslugo, 
a še nismo zaradi tega prepričanja, da bi mo

rali slepo ubogati vse, kar on želi. Mi vemo, 
da je bil tudi Marka Pohlin naroden Slove

nec, a tudi vemo, da nam je s svojimi knji

gami več škodoval kot koristil. 
Še nekaj istrskemu učiteljstvu! Kje si 

bilo, ko so razni klerikalci nabirali pooblastila? 
Vemo, da nisi imelo na razpolago 5000 K, a 
vemo pa, da si bilo lahko dalo narodu pojas

nilo, kaka nevarnost preti hrvaškemu gimna

ziju v Pazinu? 
Si li mogoče tudi ti prepričanja, da bodo 

rešili slovanski narod v Istri Salezijanci, ali si 
že upreglo svoj vrat v klerikalni jarem? Ce 
je to, potem se lahko zgleduješ na Kranjskem, 
kaj imaš potem pričakovati. Pripravili so na 
Kranjskem do tega, da so dva ljudskošolska 
in eden srednješolski učitelj izdali v deželni 

zbornici v Ljubljeni svoj stan; prelomili so 
Slomškarjem dano besedo in veruj, da so taki 
možje sposobni o prvi priliki izdati svoj narod. 
Zato, učiteljstvo, zbudi se in nastopi edino kot 
en mož za svoj narod in svoj stan! Delaj in 
skrbi, da bo narod spoznal, kje ima svoje 
prave prijatelje in da ne bo nikdar zaupal od

goje svoje mladine Italijanom, potem naj so ti 
Salezijanci ali kaj drugega! 


